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Q .

az Országgyűlés elnöke részére

Tisztelt Elnök Úr !

Az Alaptörvény 7 . cikk (2) bekezdése alapján, figyelemmel az Országgyű lésről szóló 2012. évi
XXXVI. törvény 42. § (8) bekezdésére, kérdést kívánok feltenni dr. Fazekas Sándor
földművelésügyi miniszter úrnak,

„Milyen megoldást lát arra, hogy megszűnjön a környezetszennyezés a Budapest i
Vegyiművek Zrt . IX. kerületi Illatos úti telepén? ”

címmel.

Kérdésemre Miniszter Úr a Kormány tagjainak feladat- és hatáskörér ől szóló 152/2014 . (VI. 6 . )
Korm. rendelet 65. § 8. pontja alapján tartozik válaszadással .

Tisztelt Miniszter Úr !

A Budapesti Vegyiművek Zrt. Magyarország egyik legrégebben alapított gyára, jogelődje 1876-ban
jött létre és közel 130 évig folyt vegyianyag-gyártás Budapesten, a mai IX . kerületi Kén utcai és
Illatos úti telepeken .

Az Illatos úti telepen egyebek mellett klórozott aromás vegyületeket gyártottak : tetraklór-benzol ,
diklór-benzolok el őállítása is folyt . A telephez tartozó rendez ő vasúti hálózattal a tevékenység
messze túlnyúlt a gyár kerítéssel lehatárolt területén, gyakorlatilag a Határ útig terjedt a vegy i
anyagok rakodása, a vasúti vagonok tisztítása .

A klórozási tevékenység leállítása már az 1980-as években elkezd ődött, ám melléktermékeként töb b
mint 2000 tonna veszélyes hulladék maradt a területen, melyből 1300 tonna rendkívül veszélyes
diklór-benzolt tartalmaz .

Többszöri előzetes vizsgálat után a Közép-Duna-völgyi Környezetvédelmi Felügyelőség elfogadta a
talajvízszennyezés tényfeltárását és műszaki beavatkozás tervét . Ennek alapján a Budapest i
Vegyiművek Zrt. 2006-ban pályázatot nyújtott be a kármentesítésre. A projekt tervezett költség e
mintegy 1,6 milliárd Ft volt és 1,4 milliárd Ft támogatást el is nyertek . A projekt alapfeltétele a gyár
további üzemelése volt .

Az elkészült állapotfelmérés megállapította, hogy 380 háztartást közvetlenül veszélyeztet a kialakul t
talajvízszennyezés, közvetve 16 .667 háztartás van veszélyben .

A projekt 2008 . július 31-ig megvalósult, a szükséges berendezéseket üzembe helyezték. A
veszélyeztetett háztartások száma 132-re csökkent .

Időközben a gyár tartozásai miatt a F ővárosi Bíróság elrendelte a BVM Zrt . felszámolását, am i
jelenleg is folyamatban van, ugyanakkor maga a felszámolási eljárás ténylegesen lehetetlenné tette ,
hogy 2014 . július 31-ig a kármentesítésben elérjék a vállalt értékeket .



A felszámoló megfelelő mennyiségű és minőségű eszköz híján, illetve mivel nincs elegend ő
munkatársa, nem tudja megakadályozni, hogy az óriási mennyiségű szabad téren tárolt káros anya g
ne jusson a talajba, a levegőbe. Nem biztosított a szennyező anyagok elkülönített tárolása, am i
közvetlen veszélyt is jelent .

A kármentesítést tovább akadályozta, hogy a felszámoló nem tudta folyamatosan biztosítani a
szükséges áramellátást, és a projekt eredményeként létesített 80 kútból rendszeresen csak 8-10 kút
üzeme volt biztosított, vagyis a kármentesítés igen gyenge hatásfokkal történt, illetve történik .

Összefoglalva elmondható, hogy a Budapesti Vegyiművek Zrt. talaj- és talajvíz-kármentesítése bár
elindult, maga a teljes kármentesítés nem, illetve nem megfelel ő mértékben történt meg .

Tisztelt Miniszter Úr !

Az említett telepen és környékén tragikus állapotok uralkodnak . Sok ezer veszélyes anyagot
tartalmazó hordó rozsdásan áll, egy részükbő l folyamatos a veszélyes anyag szivárgása a talajba . Ez a
helyzet a főváros területén rendkívüli kockázatot jelent .

Levelemet azért írom, mert választókerületem Pesterzsébet lakói körében állandó a veszélyérzet é s
számos választópolgár keresett fel, hogy az ügyben találjuk meg a megfelel ő megoldást. Nyilván
mindenkinek az az érdeke, hogy ez a katasztrofális állapot megsz űnjék, és a környéken lakó sok eze r
embernek se kelljen tartania, félnie a környezetszennyezés ártalmaitól .

A fentiek alapján kérem Miniszter Urat, szíveskedjék tájékoztatást adni :

Milyen megoldást lát arra, hogy megszűnjön a környezetszennyezés a Budapesti Vegyiművek
Zrt. IX. kerületi Illatos úti telepén? Milyen forrásokat tud a minisztérium erre a célr a
biztosítani? Mikorra látja biztosítottnak, hogy ez a probléma, amely több tízezer budapest i
állampolgár egészségét és környezetét veszélyezteti Ferencvárosban, illetve Pesterzsébete n
végérvényesen megszűnjék?

Várom megtisztel ő válaszát .

Budapest, 2014 . október 3 .

Dr. Hiller I ván
MSZP


	page 1
	page 2

